
آرمان ملی - مطهره شفیعی: »صف دیدار مردم با احمدی نژاد 
در 8 صبح«، »پخش مستقیم سخنرانی احمدی نژاد در میان 
دانشجویان«، »دیدار جمعی از فعالان تشکل های سیاسی و اجتماعی 
کشور با احمدی نژاد« و... همه اینها اخباری است که هر روز در 
رسانه های احمدی نژادی ها منتشر می شود. بدون شک اعلام 
فعالیت های رئیس جمهور سابق بی هدف نیست و او برنامه هایی برای 
انتخابات 1400 دارد به این معنی که یا خودش کاندیدا می شود یا 
یکی از نزدیکانش را برای ثبت نام می فرستد. اما آنچه اکنون به واقعیت 
نزدیک است، داشتن برنامه از سوی پاستورنشینان سابق برای انتخاب 
پاستورنشین جدید است. از یک نکته نباید غافل بود و آن هم ایجاد 
تفرقه میان اصولگرایان برای انتخابات 1400 است و به نظر می رسد تا 
به امروز تا حدودی در این پروژه موفق بوده است. اظهارات حدادعادل 
مبنی بر ردصلاحیت احمدی نژاد سوژه خوبی برای اختلاف افکنی بود. 
پس از این اظهارات، کانال های تلگرامی و سایت های احمدی نژادی 
این پرسش را مطرح کردند که آیا حدادعادل در بررسی صلاحیت ها 
دخیل است یا اینکه چرا سعی در برهم زدن آرامش انتخابات را 
دارد. بخش قابل تامل این حواشی آنجا بود که محمود احمدی نژاد، 
رئیس جمهور سابق در واکنش به صحبت های غلامعلی حدادعادل 
که گفته بود وی در انتخابات آینده تاییدصلاحیت نخواهد شد، مدعی 
شد که قبل از انقلاب حدادعادل دستبوس فرح بوده است. پس از این 
اتهام، حدادعادل در مطلبی تصریح کرد: آنچه درباره دستبوسی فرح 
گفته اند دروغ محض، چندش آور و سناریوی رسوایی ست که فقط 
دشمنان از آن سود می برند، در سال های قبل از انقلاب هیچ رابطه ای با 
دفتر فرح نداشته و هیچگاه او را ندیدم لذا دروغگویی آقای احمدی نژاد 
محرز است. اما ظاهرا حواشی اظهارات حدادعادل پایان نداشت 
و دیروز باهنر مجبور شد برای دفاع از اصولگرایی و مهم تر از آن، 
جلوگیری از ریزش آرای مردمی به کاندیدای اصولگرایی به اظهارنظر 

درباره اظهارات حدادعادل بپردازد؛ البته با توجه به زیرکی ای که دارد 
دفاع یکطرفه از حدادعادل نداشت.

 باهنر واسطه شد
روز گذشته، محمدرضا باهنر درمورد حاشیه های میان حدادعادل 
و احمدی نژاد گفت: در مجلسی از آقای حداد سوال کرده اند که آیا 
آقای احمدی نژاد می آید یا نه و ایشان اظهارنظر کرده و گفته اند بنا 
بر مسائل و تجربیاتی شاید شورای نگهبان ایشان را تاییدصلاحیت 
نکند و این حرف آقای احمدی نژاد را عصبانی کرد و حرف هایی در 
فضای مجازی و در محافل زده شد که واقعا خوب نبود. باهنر افزود: 
البته شاید اگر آقای حداد هم کمی با تامل صحبت می کرد این موضوع 
پیش نمی آمد. اینکه ما پیش بینی کنیم شورای نگهبان چه کسی را رد 
صلاحیت می کند و چه کسی را تاییدصلاحیت می کند مساله ای است 
که حتی خود اعضای شورای نگهبان هم امروز این حق را ندارند و 
معمولا این کار را نمی کنند. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: 
البته آقای حداد هم بر اساس تجربه گذشته حرف زده و حرف عجیب 
و غریبی نزده است ولی این جور حرف ها چون گویندگان از مشاهیر 
هستند در فضای مجازی به سرعت می گردد و پررنگ می شود. در 
انتخابات مجلس از این موارد زیاد پیش می آید و در شهرستان ها این 
علیه این و آن حرف می زند و باید دقت، رعایت و نصیحت کنیم تا از 

دایره اخلاق خارج نشویم.
 نقش جدید باهنر در اردوگاه اصولگرایی

به نظر می رسد باهنر برنامه ای برای نقشآفرینی بر کرسی جدید در 
جریان اصولگرایی دارد و به عبارتی می خواهد نقش بزرگ تر را ایفا 
کند. او مدت هاست سخنی بر زبان جاری نمی کند که سبب تفرقه و 
دلخوری حتی در اردوگاه اصلاح طلبی شود و آنچه می گوید در راستای 
وحدت اصولگرایان است. اردوگاه اصولگرایی مدت هاست از عدم 
حضور رهبر سیاسی رنج می برد و پس از درگذشت آیت ا... مهدوی کنی 

شکاف های درون جریانی اصولگرایان به نحوی افزایش یافت که 
خودشان رقیب خودشان شدند و دیگر پیروزی بر اصلاح طلبان 
دغدغه اصلی آنها نبود. باهنر دیگر خود را دبیرکل یک حزب اصولگرا 
نمی داند بلکه تکلیف خودش می داند تا به پایان اختلافات در جریان 
اصولگرایی مشغول شود و از سویی به ایجاد اجماع بپردازد؛ به عنوان 
نمونه، چند روز پیش گفته بود: »شورای ائتلاف الان ۲ تا سه دوره 
است احزاب را جمع می کند، ساختاری را شکل می دهد و انتخابات 
را مدیریت می کند. می گویند چشم انداز ما ائتلاف صددرصدی 
اصولگرایان است اما یک دوره به ۷0درصد و در دوره بعد به ۷۵درصد 
می رسند و هیچ موقع به صددرصد نمی رسند. هرچند توقع ما این 
نیست تا به صددرصد برسند. یک دفعه پایداری، یک بار سنتی ها 
نمی آیند« و توضیح می دهد: »این اختلاف از اینجا آغاز می شود که 
شورای ائتلاف می گوید کارکرد ما در 4 یا ۵ دوره اخیر نسبتا موفق 
بوده است و شورای وحدت می گوید شما بودید اما همه نبودند. بیاید 
همه باشیم و آدم هایی که در جلسه تصمیم گیری می آیند یک طیف 
را نمایندگی کنند. چون شورای ائتلاف الان دوستانی هستند که کار 
می کنند و زحمت می کشند اما اینکه بگوییم یک طیف، تشکیلات 
یا حزبی را نمایندگی می کنند بعضا چنین نیست.« او بحث را تا به 
اینجا کشاند که بگوید: »از کناره گیری قالیباف استقبال کردم چون 

بوی وحدت می داد.«
 زنان کاندیدا شوند یا خیر؟

باهنر گاهی هم از تفکر سنتی عبور می کند؛ به عنوان نمونه، دیروز 
در مورد کاندیدا شدن زنان در انتخابات ریاست جمهوری گفته بود: 
»ما 1۲ دوره انتخابات ریاست جمهوری داشتیم و تجربه نشان داده 
است که تا اینجا خانمی نیامد و ثبت نام نکرد و اگر کسی ثبت نام شد 
صلاحیت او موردتایید شورای نگهبان قرار نگرفت. امروز شورای 
نگهبان سه اصطلاح حقوقی دارد قبلا می گفتند دو مورد است یا 
تایید یا رد می شود، اما امروز شورای نگهبان برای عده ای می گوید 
صلاحیت آنها احراز نشد یعنی برای ما اصلح بودن این فرد مشخص 
نشد. در مورد تفسیر قانون اساسی نیز اختلاف نظر وجود دارد، عده ای 
می گویند مقصود قانونگذار از رجال مذهبی، جنسیتی است و رجال 
یعنی مردان و عده ای رجال را به شخصیت سیاسی تفسیر می کنند 
این مساله وجود دارد؛ بنابراین برداشت ما این است که نامزد شدن 
یک خانم منعی ندارد و اصولگرایی در این موضوع مانعی بر سر راه 
خود نمی بیند، ولی جریان های اصولگرایی و اصلاح طلبی ناچارند در 
ریاست جمهوری به یک نفر برسند. ما نمی توانیم در ریاست جمهوری 
بگوییم ۳ یا ۵ کاندیدا داریم. در مجلس این ممکن است، ولی در 
ریاست جمهوری نهایتا یک نفر انتخاب می شود و وجود افراد متعدد آرا 
را پخش می کند و در این شیوه، شکست رخ می دهد. اما نباید فکر کرد 
جریان اصولگرایی حساسیتی منفی روی نامزد خانم دارد، نه چنین 
حساسیتی وجود ندارد. از نظر ریاضی غیرممکن نیست، ولی از نظر 
تجربی، تجربه گذشته ما نشان داده که چنین اتفاقی نیفتاده است.« 
بنابراین باهنر دیدگاه های سنتی را پشتیبان و دیدگاه های دیگر را 
فرصت تلقی می کند و می خواهد مدیریتی نیمه سنتی – نیمه مدرن 

در اردوگاه اصولگرایی داشته باشد.
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a r m a n m e l i . i r علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:
مذاكره به معناي بازي برد- برد 

گــــــزارشاست؛ نه امتياز يك طرفه
سخنگوی وزارت خارجه: 

گروسی بی طرفی خود را حفظ كند
 آرمـــان ملــــی
علیرضــا پورحسیـن: 
اتفاقاتی که اخیرا در عرصه 
بین الملل رقــــم خورد این 
نگرانی را به وجود آورده که 
مبادا ایران همچون گذشته نتواند نقش آفرینی 
کند و در بلندمدت شاهد تاثیرات سوء به دنبال 
این اتفاقات باشیم؛ اتفاقاتی که در بحبوحه تنش ها 
میان ایران و ایالات متحده نگرانی ها را دوچندان 
کرده است و بعضا کارشناسان این اتفاقات را 
حلقه تکمیل کننده منزوی شدن ایران می دانند. 
از اجماع سازی ها به هر شکل ممکن در چند 
هفته اخیر علیه ایران با محوریت اروپا گرفته 
تا رقم خوردن تحولات مهم در قفقاز در غیاب 
ایران تا همین چند روز پیش که نشست سوریه 
در دوحه و در غیاب ایران برگزار شد. نشستی 
که البته سخنگوی وزارت خارجه کشورمان آن 
را کمک کننده به روند آستانه دانسته و آن را 
جایگزین آن نشست با حضور ایران نمی داند. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت و گویی با علی بیگدلی، کارشناس مسائل 

بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید.
 فشارها علیه ایران از کدام جهت در 
حال افزایش است و با چه اهدافی این جریان 

آغاز شده است؟
فضای سیاسی در عرصه بین المللی به ضرر 
ایران در حال تغییر است. امروز بایدن تمایلی به 
برهم زدن اتفاقات خوب پس از رفتن ترامپ ندارد 
اما تحت فشار شدید کنگره قرار گرفته و کنگره 
نیز تحت فشار شدید لابی های صهیونیستی و 
عربی مستقر در ایالات متحده است؛ مقوله ای که 
روی آن در داخل آمریکا بسیار تاکید می شود این 
است که نباید برجام را به تنهایی پیش برد و باید 
امروز درخصوص مسائل منطقه ای و دفاعی ایران 
نیز مذاکره کرد. آنها یک پکیج ایجاد کرده اند تا 
ایران را بیشتر در تنگنا قرار دهند. نباید این گونه 
تصور کرد که برجام و دیپلماسی پایان یافته است. 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و اروپا امروز به شدت 
نگران دو ماه دیگر هستند و به همین علت گروسی 
به دنبال انجام اقداماتی است. در این میان خود 
ایران نیز نگران است که پس از این مهلت چه باید 
کرد. همه طرف ها به دنبال این هستند تا در دو ماه 
آینده یک توافقی رقم بزنند. گزارش آژانس اروپا را 

نیز به تکاپو انداخته است.
 آیا در منطقه نیز از سوی کشورهای 

ثالث چنین اتفاقی رقم می خورد؟
در خاورمیانه نیز اشکال جدیدی از ژئوپلیتیک 
مدرن در حال شکل گیری است که بازیگران اصلی 
آن ترکیه، روسیه، عربستان و رژیم صهیونیستی 
هستند. سفر لاوروف به حاشیه خلیج فارس نیز 
پیام هایی در همین راستا برای ایران داشت. 
مقامات روسیه نشان داده اند به دنبال بازارهای 
جدید برای خود هستند و ایران را به نحوی به 
فراموشی سپرده اند. این امر در تحولات سوریه 
و در منطقه نیز به وضوح قابل مشاهده است. این 
اتفاقات فشار را بر ایران بیشتر می کند تا راه های 
بیشتری بر ایران مسدود شود. به نظر می رسد 
ایران در حال از دست دادن برخی مناطقی است 
که همواره در آنها نفوذ سیاسی و امنیتی داشته 
و این نمی تواند یک اتفاق خوب باشد. برگزاری 
کنفرانس سوریه در غیاب ایران اتفاق خوبی نیست 
و امروز ترکیه و قطر و روسیه در حال نقش آفرینی 
در این عرصه هستند و ایران را نیز دعوت نکرده اند. 
اگر سیاست های اشتباه خود را ادامه دهیم این 
اتفاق ممکن است در یمن نیز تکرار شود. در عراق 
نیز به مرور این اتفاق در حال رقم خوردن است و 
همه دست به دست هم داده اند تا عراق را به غرب 
نزدیک تر کنند و سفر پاپ به این کشور نیز خود 
یک پیام روشن دیگر در این عرصه بود. باید توجه 
داشت که تغییر در برخی سیاست های جزئی و 
گفت وگو مواردی هستند که این روزها به کمک ما 
می آیند و باید در این عرصه ها فعال تر عمل کنیم.

 ایران به درخواست مذاکره مستقیم 
برخی مقامات آمریکایی چه پاسخی باید 

بدهد؟
ایران باید تغییرات جزئی را تا جایی که به 
منافع ملی ضربه وارد نکند در دستورکار قرار 
دهد. شرایط با 6سال پیش کاملا متفاوت است. 
امروز فشارها هم منطقه و هم فرامنطقه ای است و 
باید کاملا هوشیار عمل کرد. ایران باید در نشست 
مشترک برجام شرکت می کرد. باید توجه داشت 
مذاکره کردن به معنای اعطای امتیاز نیست و 
در این عرصه امتیازی نیز به دست نمی آوریم اما 
ضرورت دارد برای احیای برجام این کار انجام 
شود. سیاست ضد دیپلماسی ایران امروز کار 
را دشوار کرده است. امکان ندارد آمریکا به این 
راحتی تمامی تحریم ها را بردارد، زیرا هم تحت 
فشار کنگره است و هم سرمایه گذاری زیادی 
در این عرصه انجام داده است. باید واقع بین بود. 
هرچند به نظر می رسد از طریق جوزف بورل در 
این روزها رایزنی های محرمانه ای انجام می شود 
و این شخصیت مهم اروپا در این عرصه نیز کاملا 
طرفدار ایران است. او تفکرات سوسیالیستی دارد 
و سیاست خود را حل مشکل و احیای برجام 
ترسیم کرده است و به همین علت نیز روابط بسیار 
خوبی با ایران دارد. نباید با سیاست ضد مذاکره 
این ظرفیت ها را از دست داد. فقط دو ماه باقی 
مانده است و باید در این مدت به جمع بندی رسید 
و در غیر این صورت معادلات باز هم پیچیده تر 

خواهد شد.

دبیرکل حزب مردمسالاری گفت: قالیباف برخلاف آقای 
رئیسی شخصا بسیار مشتاق است و این اشتیاق کمی کار 
دست او می دهد. مصطفی کواکبیان افزود: او اخیرا گفته بود که 
نمی خواهم با رئیسی رقابت کنم. آمدن قالیباف جای بحث دارد 
ایشان مسائلی دارد و باید شورای نگهبان بیشتر بررسی کند. 
من بارها در مجلس این را گفتم و گفتند ایشان هیچ محکومیت 
قضایی ندارد و من گفتم شما یکبار خواستید ببینید که آیا او 
باید محکوم بشود یا نه؟! حداقل سه بار در مجلس دهم برای 
املاک نجومی تقاضای تحقیق و تفحص کردم ولی یکبار هم 
به آن پرداخته نشد یا در مورد قائم مقام ایشان عیسی شریفی 
نیز به همین صورت بود! وی افزود: مسائل مختلف و زیادی 
وجود داشت اختلاف بدهی شهرداری در زمانی که ایشان بود 
با زمانی که آقای حناچی اعلام کرد، رقم های عجیب و غریبی 
نشان داد. کسی باید این ارقام را بررسی کند! مسئولان دستگاه 
قضا راست می گویند که قالیباف هیچ محکومیتی نداشته است 

ولی من حداقل ۲۷ بار به دادگاه رفته ام.

فعال سیاسی اصلاح طلب درباره اهمیت استقبال از گفتمان 
اصلاح طلبی بیان کرد: هیچ گفتمانی غیر استقبال نیست، 
ما گفتمانی را پیدا نمی کنیم که محو شده باشد اگر واقعا 
شاخص های گفتمانی را داشته باشد. جوانان هم اگر به نگاهی 
که در حال حاضر وجود دارد رسیده باشند باز از قطار اصلاح و 
اصلاحات رویگردان نمی شوند. همه دنبال اصلاح هستند، منتها 
بعضی می گویند ما با این روش جلو می رویم بعضی می گویند که 
فلان روش اصلا درست نیست. بعضی می گویند ممکن است 
یک بارقه امیدی باشد و بشود کاری کرد. قاسم میرزایی نکو 
افزود: نظرسنجی هایی که بخش های مختلف انجام می دهند و 
خود بدنه اصلاحات و بدنه احزاب، همه می دانند که به معیشت، 
رای و نظر مردم کمتر توجه شده است. او در رابطه با این مطلب 
که وضعیت سیاسی اصلاح طلبان در صورت رد صلاحیت یا 
شکست چگونه خواهد شد، خاطرنشان کرد: من فکر می کنم 
اگر معقول و چهارچوب وار و حساب شده برنامه ای را که ریختند 

اجرا کنند، هر نتیجه ای که حاصل شود به نفعشان است.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: به نقطه واگرایی رسیدیم یعنی 
قطعا اصلاح طلبان زیرپوستی یک تقسیم بندی درون خود انجام 
داده اند، ولی شاید به طور رسمی چیزی اعلام نمی شود یا جریان 
یا سازمانی اعلام حضور نمی کند ولی من مطمئنم که انشعاب در 
جبهه اصلاحات به لحاظ فکری وجود دارد. هدایت آقایی افزود: به 
لحاظ عملیاتی هم همین بحث مشارکت در انتخابات و رویکردی 
را که برای حضور در انتخابات هست مشاهده می کنیم که بخشی 
از اصلاح طلبان ناامید هستند که بخواهند کاندیدایی بدهند، حتی 
اگر کاندیدای آنها تایید هم شود، ناامید هستند که بتواند کاری 
انجام بدهد و اختیاراتی داشته باشد و بخواهد مطالبات مردم 
را به کرسی بنشاند. وی تصریح کرد: این چهارچوبی که وجود 
دارد اساسا امیدی بر آن ندارند مگر اینکه ساختار تصمیم گیری 
و ساختار قانون اساسی با یک شالوده و بنیادی از نو طراحی و 
جهت گیری ها عوض شود. بخشی از اصلاح طلبان به طور سنتی 
به همان اعتقادی که داشتند امیدوارند که جایگاهی پیدا شود و 

برای کار خود هم استدلال هایی دارند.

انشعاب فکری در جبهه 
اصلاحات وجود دارد

هيچ گفتمانی غير 
استقبال نيست

پرونده قاليباف 
بررسی شود

گفت و گــــو

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در نشست 
خبری دیروز خود با رسانه ها از مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی خواست که در چارچوب فنی اظهارنظر کرده 
و بی طرفی خود را حفظ کند. سعید خطیب زاده در پاسخ 
به سوالی درمورد اظهارات رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
انرژی اتمی مبنی بر اینکه تهران باید دسترسی های 
بیشتری را به آژانس بین المللی انرژی برای نظارت بر 
فعالیت های هسته اش ارائه کند، گفت: موضوع نظارت بر 
فعالیت های هسته ای ایران یک موضوع فنی و تکنیکی 
است و روابط بین ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز 
بر همین چارچوب است. اهم اظهارات سخنگوی وزارت 

خارجه در ادامه آمده است:
 در چارچوب پادمان ایران همواره دسترسی های لازم 
را در اختیار آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار داده است؛ 
البته برخی از این دسترسی ها فراپادمانی است و براساس 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی بود که با توجه به مصوبه 

مجلس شورای اسلامی این دسترسی ها تعلیق شد.
 توافق سه ماهه ایران با آژانس انرژی اتمی فرصتی را 
به دیپلماسی داده است و باید منتظر بمانیم و ببینیم که 
طرف های مقابل از این فرصت دیپلماسی چگونه استفاده 

می کنند.
 روابط خوب ایران و آژانس در همین چارچوب 

می تواند ادامه پیدا کند.
 )جک استراو وزیر خارجه پیشین انگلیس اخیرا 
علام کرده که در سال ۲01۳ تعدادی از کارشناسان و 
دیپلمات های ایرانی ویزای انگلیس دریافت کرده بودند تا 
با دولت انگلیس در مورد موضوع بدهی انگلیس به ایران 
در ارتباط با تانک های چیفتن رایزنی کنند ولی این افراد 
به محض ورود به انگلیس بازگردانده شدند و در واقع به 
نوعی دیپورت شدند(: آقای جک استراو اعلام کردند و 
اصل موضوع درست است و فکر می کنم دولت انگلیس 
بیش از یکبار به افرادی ویزا داده سپس آنها را دیپورت 
کرده است و این نشان می دهد که دولت انگلیس در 
برهه هایی نهایت تلاش خود را کرده که آرامش به روابط 

دو کشور بازنگردد.
 زمان برگزاری کمیسیون مشترک برجام هنوز 
نهایی نشده و به محض اینکه نهایی شود اطلاع رسانی 

می کنم.
 درباره حملات اخیر به برخی کشتی های ایرانی و 
برخی از اظهارنظرها مبنی بر اینکه اسرائیل این حملات 
را انجام داده است، باید سخنگوی ستادکل نیروهای 
مسلح در این ارتباط اظهارنظر کند. جایی که این عملیات 
خرابکارانه انجام شده و محل جغرافیای آن اولین انگشت 
اتهام را به سوی رژیم اشغالگر قدس معطوف می کند 
و رفتارهای تجاوزکارانه این رژیم این فرض را قوت 
می بخشد. اگر مشخص شود هر طرفی در این عملیات 
خرابکارانه دست داشته است جمهوری اسلامی ایران 
تمام گزینه ها را مدنظر قرار داده و از تمامی گزینه ها برای 

دفاع از حقوق حقه خود استفاده خواهد کرد.
 همان طور که پیش از این گفته ام ما به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم در مورد هیچ موضوعی با آمریکا 
گفت وگو نمی کنیم. مسیر دیپلماسی کاملا روشن است 
البته هماهنگ کننده برجام )مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا( تلاش می کند برخی نکات را در مسیر 
دیپلماسی جلو ببرد. این آمریکا بوده که از برجام خارج 
شده است و باید تعهد بدهد اقدام موثر در رفع تحریم ها 
کند و اینکه باید شرایطی را بپذیرد که دیگر این اقدام را 

)خروج از برجام( تکرار نکنند.
 رژیم اشغالگر قدس در طول دهه های گذشته هیچ 
روزی نبوده که جنگ، خونریزی و ترور نکرده باشد. 
لیست بلندبالایی از ترور در منطقه و خارج از منطقه 
داشته و برای ناامنی اقدام به توطئه و طراحی کرده است. 
ریشه تمامی بحران های غرب آسیا از روزی است که این 
رژیم جعلی توسط برخی از کشورهای اروپایی به منطقه 
تحمیل شد. ایران ندای مقابله با خوی وحشی گری، ترور 

و خونریزی این رژیم است.
 )آخرین وضعیت پرونده نازنین زاغری و اظهارات 
مقامات انگلیسی( این یک پرونده قضایی است که در 
دادگاه مراحل خود را طی کرده است. بیشترین کمک به 
چنین پرونده هایی جلوگیری از سیاسی کردن آنهاست. 
به دولت انگلیس توصیه می کنیم که اجازه دهد این 
موضوع در مسیر قضایی خود طی شود و آن را سیاسی 

نکند. 
 در خصوص موضوع اف ای تی اف موضع وزارت 
خارجه و دولت کاملا روشن است و قبلا این مواضع اعلام 
شده است. چند جلسه ای که در مجمع برگزار شده هم 
دولت و هم وزارت خارجه اجازه صحبت داده شده آنها 
مطالب را بیان کردند و اعضای مجمع نیز سوال و نکاتی 
را که داشته اند مطرح کرده اند. به نظرم باید اجازه دهیم 
که این موضوع در فضای کاملا تکنیکی و حرفه ای به جلو 
برود. یک بار دیگر در همین جا از همه نهادها و گروه ها و 
احزاب سیاسی و جریان ها درخواست می کنم که سیاست 
خارجی را گروگان تمایلات حزبی و جناحی خود نکند. 
سیاست خارجی موضوع منافع ملی کشور است و این 
منافع نباید به هیچ وجه موضوع دادوستد و بده بستان های 

امروز و فردای داخلی در کشور شود.

 دولت انگلیس از سیاسی کردن پرونده زاغری 
خودداری کند

  در مورد هیچ موضوعی با آمریکا گفت وگو نمی کنیم

 نباید تصور کرد برجام و دیپلماسی پایان یافته است
 سفر لاوروف به حاشیه خلیــج فــارس پیامی 

به ایران بود

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: عزت ا... ضرغامی که در سال 
96 اعلام کرد با دعوت جبهه مردمی انقلاب به میدان آمده است، این 
روزها به عنوان فردی مستقل برای انتخابات 1400 اعلام نامزدی کرده 
است. او هنوز هم با چالش هایی مانند نزدیکی با محمود احمدی نژاد و 
مشکلات به وجود آمده در دوران ریاست خود بر رسانه ملی دست و پنجه 
نرم می کند. باید دید در نهایت ضرغامی بر حواشی پیروز خواهد شد یا با 

ناامیدی از میدان انتخابات 1400 می رود.
 پاسخ به مطالبات شرافتمندانه مردم

»با انگیزه اصلاح مدیریت کلان کشور و پاسخ به مطالبات شرافتمندانه 
مردم و حل مشکلات آنان، دعوت جبهه مردمی انقلاب برای حضور در 
انتخابات ریاست جمهوری 96 را پذیرفتم و پایبندی به عقل و تصمیم 
جمعی آنان را لازمه موفقیت می دانم.« این اظهارات عزت ا... ضرغامی، 
رئیس سابق صداوسیما برای دستیابی به جایگاه ریاست جمهوری در 
انتخابات سال 96 بود. این سخنان در ۲۵ اسفند سال 9۵ منتشر شد و 
ضرغامی در نظمی معنادار اظهارات خود را باردیگر در همان زمان درباره 
اعلام نامزدی بیان داشت. باید دید آیا سرنوشت نامزدی او در انتخابات 

1400 نیز مطابق انتخابات پیشین نامشخص خواهد بود؟ 
 نوعی قدردانی متقابل!

اقبال اصولگرایان به ضرغامی در انتخابات های گذشته نیز جای تامل 
دارد، زیرا در همان زمان نیز محمدمهدی زاهدی وزیر علوم دولت نهم در 
گفت وگویی در پاسخ به این سوال که ورود قالیباف، جلیلی، ضرغامی و 
بسیاری دیگر از اصولگرایان به رقابت های انتخاباتی با هدف اصولگرایان 
در راستای معرفی یک نامزد منافات ندارد، گفت: »به هیچ عنوان. احتمال 
دارد در مراحل ابتدایی تعداد بسیاری مطرح شوند و حتی در زمان 
نام نویسی نیز تعداد زیادی خود را معرفی کنند و در عرصه حاضر شوند 
اما در نهایت قطعا به یک نامزد دست خواهیم یافت.« اصولگرایان نزدیک 

به محمود احمدی نژاد تا آن زمان هنوز هم قدردان حمایت های ضرغامی 
از دولت بهار در دوران ریاست او بر سازمان صداوسیما بودند، تا جایی 
که حتی اکبر ترکان وزیر اقتصاد دولت سازندگی واگذاری 86 هکتار از 
زمین های نمایشگاه بین المللی تهران به صداوسیما در آخرین روزهای 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد را »نوعی قدردانی متقابل« از 

صداوسیما توصیف کرد.
 برائت از بهار

اظهاراتی مانند آنچه ترکان عنوان کرد، بدون علت نبود و ضرغامی 
هنوز هم به دلیل افزایش ۲0 دقیقه ای زمان احمدی نژاد در مناظرات 

چالش برانگیز سال 88 مورد پرسش قرار می گیرد. او چند سال بعد در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا سازمان صداوسیما در اتفاقات 
سال 88 تریبون در اختیار منتقدان قرار نداد؟ اینگونه گفت: 
»برای تبلیغات انتخاباتی یک شورای قانونی وجود دارد که 
صداوسیما هم عضو آن است. در سال 88 بعضی کاندیداهای 
انتخابات به تذکرات این شورا عمل نمی کردند.« با این حال 

ضرغامیِ 1400 هوشمندانه تر از سال های پیش به میدان 
آمده و در حال ایجاد فاصله معناداری با دوست قدیمی خود 
یعنی رئیس دولت بهار است. او در گفت وگوی اخیر خود با 
انتخاب در واکنش به دوستی نانوشته خود با احمدی نژاد 
گفت: »اتفاقا آقای احمدی نژاد به خصوص وقتی که 

رئیس جمهور شدند، و قاعدتا اگر این مطلب شما 
درست باشد، ما بایستی مثلا یکی، دو سال اول 

رابطه خیلی صمیمی و گرمی می داشتیم، واقعا 
اینطور نشد. به طور طبیعی آقای احمدی نژاد 
منتقد صداوسیما شد و نسبت به برنامه هایی 
که ما می رفتیم، واقعا گله مند بود و انتقاد 

می کرد. این انتقادات خیلی بالا گرفت و ایشان شکایت پیش رهبری 
معظم بردند و بعد از آن رهبری دستور رسیدگی دادند.« او در ادامه این 
گفت وگوی طولانی نیز بارها از اختلافات خود با احمدی نژاد صحبت کرد.

 اصرار بر وجود یک دوستی
با وجود این یا باید به کلام ضرغامی اعتماد کرد و نزدیکی او با 
احمدی نژاد را شایعه دانست یا باید اینطور تحلیل کرد که حمایت از 
دولت های نهم و دهم دیگر به صرفه نیست، زیرا بسیاری از فعالان سیاسی 
از ادعای خود مبنی بر نزدیکی دو شخصیت مورد بحث کوتاه نمی آیند. 
چندی پیش محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا، در گفت وگو با مدارا 
در همین راستا گفته بود: »من قبلا هم گفتم؛ آقای ضرغامی شوخی 
انتخابات هستند. ایشان می  آید تا مقداری نمک به انتخابات اضافه شود و 
فضای نه چندان بامزه  انتخابات را بامزه  کند. آقای ضرغامی گاهی اوقات 
ادای روشنفکرها و گاهی اوقات ادای اصلاح طلبان را درمی آورد و به نظرم، 

اخیرا هم شعبه شماره دوم آقای احمدی نژاد شده اند.«
 من مستقلم

با تمامی این احوال، روز گذشته عزت  ا... ضرغامی در جدیدترین 
اظهارات خود گفت: »من آماده ام که هر لحظه نیاز باشد، در هر 
موقعیتی بازیگری کنم. کسی روی نیمکت با کت و شلوار 
نمی نشیند بلکه دائم خودش را آماده می کند. من هم صبح تا 
شب جلساتی برای حل مشکلات اساسی مردم دارم. هر چه 
جلوتر می رویم و چیزی هم به ثبت نام ها نمانده، من فضا را که 
می بینم، وظیفه خود را برای ثبت نام در انتخابات 
سنگین تر احساس می کنم و وقتی صحنه و 
آرایش را می بینم، بیشتر احساس تکلیف 
می کنم. تمام کسانی که کاندیدا هستند به 
جز یکی دو نفر، کسی نمی گوید که من نامزد 
انتخابات هستم. کدامیک این را گفته اند؟ 
من مستقلم. با بقیه فرق می کنم. بسیاری 
از دوستان عزیز ما که در حوزه انتخابات 
فعال هستند یک جوری وابسته به جریانات 
سیاسی هستند. البته افراد مستقلی هم 
داریم، برایشان معادلات جریان ها مهم است و 

خود را در آن معاملات تنظیم می کنند.«

»آرمان ملی« از اعلام نامزدی ضرغامی روایت می کند:

ضرغامی در پازل احمدی نژاد بود؟
   نامزدی پرحاشیه رئیس سابق صداوسیما در انتخابات

   عزت ا... ضرغامی: با بقیه فرق می کنم

منعی برای کاندیداتوری زنان در ریاست جمهوری نیست

 باهنر 
   راننده   انتخاباتی 

اصولگرایان 
  حدادعادل باید با تامل درباره 

صلاحیت احمدی نژاد صحبت می کرد


